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گروه سیاسی – مرجان زهرانی: تنش های منطقه ای 
بالا گرفته است. منطقه قفقاز و شمال غرب ایران در یک هفته 
گذشــته به محل نزاع دیپلماتیک تبدیل شده است. از سوی 
خبرهایی در مورد رایزنی هایی برای تغییر شــرایط در روابط 
ایران و عربســتان به گوش می رسد. اسراییل فضای تهدید  و 
تنش در مقابل جمهوری اســامی ایــران را در همچنان در 
دســتور دارد و خبری از تغییر در شرایط برجام نیست. اخیرا 
وزیــر امور خارجه ایران در گفت و گویی تلویزیونی صحبت از 
آزادســازی اموال بخشــی از دارایی های ایران از سوی ایالات 
متحــده آمریکا به میان آورده اســت. مجموعــه این اتفاقات 
منطقه ای و بین المللی نگرانی های داخلی را تشدید کرده است. 
با حشمت الله فاحت پیشــه،  نماینده دوره های هفتم، هشتم 
و دهم مجلس و رئیس کمیســیون امنیت ملی مجلس دهم 
فاصله سال ۹۷ تا ۹۸ در مورد این تنش ها و نگرانی ها گفت و گو 
کرده ایم. او معتقد اســت تنش های دو جانبه به مناقشــات 
منطقه ای و مناقشات منطقه ای هم به نزاع های بین المللی گره 

خورده است.
چندی پیش حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه در اولین حضور تلویزیونی خود در پاســخ به 
سوالی در مورد برجام از آزادسازی پول های بلوکه شده 
ایران از سوی آمریکا سخن به میان آورد. او در خلال 
این مصاحبه تاکید کرد که آمریکا باید ۱۰ میلیارد دلار 
دارایی بلوکه شده ایران را آزاد کند و از ادامه صحبت او 
این طور برداشت می شد که این گزاره نوعی پیش شرط 
برای تداوم مذاکرات برجامی با ۱+۴ است. نظر شما در 
مورد این پیش شرط چیســت؟ آیا اساسا از اظهارات 
اخیر وزیر امور خارجه می توان این برداشت را داشت 
که در صورت آزادســازی دارایی بلوکه شــده ایران، 

مذاکرات از سر گرفته می شود؟
واقعیت این اســت که تیم سیاســت خارجی جمهوری 
اسامی ایران به شدت تحت فشار قرار دارد تا »مذاکره برای 
مذاکره« صــورت نگیرد. البته آمریکایی ها معروف به این کار 
هستند و چه در قبال کره شمالی و چه در قبال ایران این کار 
را انجام داده اند. تنها یک استثنا در قبال ایران شکل گرفت که 
جمهوری اسامی توانست در قالب »برجام« تحریم ها را لغو 
کند و در قبال طرف های مقابل هم تعهداتی را اجرایی کند. بعد 
از آن کارشکنی هایی حتی از زمان اوباما به این سو اتفاق افتاد 
و به رغم آنکه تعهدات ایران اجرایی شد و البته تحریم ها نیز 
برداشته شد اما همچنان ایران به دارایی های بلوکه شده خود 
دسترسی نداشت. زمانی هم که ترامپ روی کار آمد، شرایط به 
صورت کلی تغییر کرد و ایالات متحده آمریکا از برجام خارج 
شد. در حال حاضر موضوعی که آقای امیرعبداللهیان مطرح 
کرده به نوعی برای ســنجش میزان حسن نیت آمریکایی ها 
ست. اگر آمریکایی ها به دنبال یک توافق هستند باید بخشی 
از دارایی بلوکه شده ایران را آزاد کنند. این کار می تواند دست 
تیم سیاست خارجی ایران را باز بگذارد. معتقدم در ازای آنچه 
بعد از گشــایش در برجام به دست می آید، انتظار جمهوری 
اســامی از ایالات متحده زیاد نیست. البته پیش از این هم 
چندین بــار گفته ام که دولت آقای بایدن انتظار می رود برای 
نشان دادن فضای مبتنی بر حسن نیت، بخشی از تحریم ها را 
به حالت تعلیق درآورد و به ایران اجازه دسترسی به بازار نفت 
و بخشی از دارایی های بلوکه شده بدهد. با این حال یک فضای 
منفی شکل گرفت. پیشنهاد امیرعبداللهیان، چندان نامعقول 
نیست و نشــان می دهد که لازم است ایران در داخل کشور 
بخشــی از جدیت و حسن نیت آمریکایی ها برای بازگشت به 
برجام ببینند و بســنجند. به طور طبیعی دولت آقای رئیسی 
برخاسته از جریانی ست که به شدت منتقد برجام بوده و به 
صورت کامل نسبت به آمریکایی ها سوظن دارند که البته رفتار 

آمریکایی ها هم این شرایط را تقویت کرده است.
شما معتقدید که قرار دادن چنین پیش شرط هایی 
همچون آزادسازی ۱۰ میلیارد دلار دارایی بلوکه شده، 
ایران از ســوی آمریکا باز هم منجر به تعلیق شرایط 
موجود نمی شــود؟ آیا این پیش شــرط ها نمی تواند 
جمهوری اســلامی را به سمت »مذاکره برای مذاکره«  
ببرد، به نوعی تداعی و شاید تکرار دوران حضور سعید 
جلیلی در مذاکرات هسته ای ایران با قدرت های جهانی 

باشد، آن هم در شرایطی که شرایط اقتصادی به شدت 
بحران زده است؟

البته معتقد هستم که امیرعبداللهیان موضوع آزادسازی ۱۰ 
میلیارد دلار دارایی های ایران از سوی آمریکا را دقیقا به صورت 
پیش شرط مذاکرات مطرح نکرده است. اما این اظهارات یک 
پیشنهاد جدی به آمریکایی ها بود، پیشنهاداتی که معمولا در 
نشست های محرمانه از سوی ایرانی ها خطاب به آمریکایی ها 
مطرح می شد یا در نشســت هایی واسطه ها این پیشنهادات 
را مطرح می کردند تا مشــوق هایی شکل بگیرد  و جمهوری 
اسامی هم برای نشان دادن حسن نیت بخشی از فعالیت های 
خود را به حالت تعلیق در آورد. همچنین باعث شود که طرف 
مقابل هم بخشــی از تحریم ها را تعلیق کند یا برخی اموال و 
دارایی ها را از حالت بلوکه خــارج کند. در واقع این اظهارات 
همان پیشنهاداتی ست که یا در نشست های محرمانه مطرح 
می شده یا واسطه ها این پیشــنهادات را رد و بدل می کردند. 
الان هم وزیر خارجه ایران به صورت آشکار این مساله را مطرح 
کرد. به نظر می رسد که در مورد آقای امیرعبداللهیان و به طور 
کلی دولت آقای رئیســی این انتقاد مطرح است که موضوع 
برجــام را به حالت تعلیق درآورده و اقدامــی برای آن انجام 
نمی دهند، احتمالا وزیر امــور خارجه این موضوعات را بیان 
کرده تا پاسخ منتقدان را بدهد و به نوعی این گزاره را مطرح 
کند که اگر آمریکایی ها حســن نیت داشته باشند و بخشی از 
دارایی هــای ایران را آزاد کنند،  فضایی غیر از فضای »مذاکره 
برای مذاکره« شکل خواهد گرفت. در کل من معتقد هستم که 
چنین رفتاری مورد نیاز است.هم جمهوری اسامی می تواند 
برای نشان دادن حسن نیت، اجازه نصب دوربین های آژانس 
را صادر کند و هم آمریکا می تواند برای نشــان دادن حســن 
نیت بخشی از تحریم ها را بشــکند. چنین اقداماتی از سوی 
 ایالات متحده کمک خواهد کرد که برجام توسط تیم جدید

 پیش برود. 
 شــما در صحبت های تان هم اشاره کردید که هم 
دولت مستقر و هم مجلسی که روی کار است از مخالفان 
برجام بوده اند و بعضاً کل این قرارداد بین المللی را زیر 
ســوال می بردند و معتقد بودند قابلیت مذاکره مجدد 
ندارد. در حال حاضر هم در این خصوص اقدام ویژه ای 
انجام نشده و حتی به نظر می رسد وزارت امور خارجه 
برای ورود به این موضوع زمان می  خرد. با توجه به همه 
این شرایط پیش بینی می کنید به همان توافق برجام باز 
گردیم یا تغییرات جدی در این توافقنامه ایجاد خواهد 
شد یا حتی شاید اساسا بازگشــت به توافق حاصل 

نشود؟
به هر حال طرفین خواســته هایی دارند که در این مدت 
به دلیل اختافات، تازه شکل گرفته است. بنابراین اگر قرار بر 
این باشد که برجام شکسته شود و خواسته های طرفین اجازه 
ترمیم برجام را ندهد، به ســود هیچ کدام از طرفین مذاکره 
نیست. به سود طرفین است که خواسته های جدید را مطرح 
نکنند و همان برجام گذشــته احیا شــود. در مورد مســائل 
جدید، فرصت برای مذاکره وجود دارد. جمهوری اســامی ۳ 

دغدغه جدی دارد که عبارت است از جلوگیری از فرسایشی 
شــدن مذاکرات، عملیاتی شــدن تعلیق تحریم ها و تضمین 
توافق احتمالی آینده. به نظر می رسد که این ۳ دغدغه در ذیل 
برجام قابلیت مرتفع شدن دارد. دغدغه های جمهوری اسامی 
مرتبط با برجام اســت اما دغدغه هایی که بعضاً آمریکایی ها 
مطرح می کنند و متاســفانه برخی کشورها همچون فرانسه 
آن را تکرار می کنند، مواردی ســت که نه تنها در دل برجام 
نمی گنجد بلکه نقش ویران گری هم برای برجام خواهد داشت. 
برای مثال وزیر امور خارجه فرانسه مساله موشکی جمهوری 
اسامی را مطرح کرده است، نه تنها کمکی به برجام و ترمیم 
آن نمی کند بلکه باعث شکســت آن هم خواهد شد. به نظر 
می رسد در حال حاضر تنها آنچه در قالب برجام مطرح شده، 
قابل مذاکره ست و باقی مسائل فعا قابل مذاکره نیست. البته 
بــه طور طبیعی اگر برجام احیا شــود، زمینه برای مذاکره و 
هر چیز دیگری در آینده شــکل خواهــد گرفت. به هر حال 
سیاست ایران، تهدید هیچ کشوری نیست اما در دفاع از خود 
بسیار جدی ست. با توجه به این که بیشترین دشمنی ها علیه 
جمهوری اسامی شکل گرفته است، سیاست دفاعی ایران هم 
مبتنی بر یک حقانیت تاریخی است که قابلیت مذاکره ندارد. 
من معتقدم برجام و فضای مذاکره برجامی کمک می کند که 

فضای تنش جای خود را به تنش زدایی بدهد. 
 فکر می کنید فراتر از دولت و مجلس و جریان های 
سیاسی، عزم حاکمیتی برای بازگشت به برجام و ترمیم 
آن و همچنین به سرانجام رسیدن اف ای تی اف هست یا 
خیر؟ چرا که بسیاری از تحلیل های اقتصادی پیش بینی 
می کنند که تداوم شــرایط فعلی اساسا امکان پذیر 
نیســت و نمی توان در این شرایط مدت طولانی دوام 

آورد و ممکن است به شرایط بحرانی تر منجر شود.
همراهان دولت جدید، همچنین همراهان احتمالی آنها در 
شــورایعالی امنیت ملی و حتی در مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام که لوایح مربوط به اف ای تی اف در آنجا مطرح اســت، 
نظرات متفاوتی با دولت گذشته دارند. به طور مشخص دولت 
جدیــد در ایران با دولت قبلی یک تفــاوت عمده  دارد و آن 
این اســت که دولت گذشته اف ای تی اف را بی ارتباط با برجام 
می دانســت اما دولت جدید ایــن دو را در ارتباط با یکدیگر 
می داند. بنابراین تا زمانی که تکانه جدی و عملیاتی در مورد 
برجام شکل نگیرد، عما موضوع اف ای تی اف را در دستور کار 
قرار نمی دهند. برجام یک ابر چالش به حساب می آید. اما به 
هر روی نگاه حاکمیت احیای برجام اســت منتها با همان ۳ 

شرطی که در پاسخ به سوال پیشین بر آن تاکید کردم. 
 شــما به موضع گیری های اخیر فرانسه هم اشاره 
کردید. با رصد فضای بین المللی کنونی فکر می کنید 
کفه حمایتی از برجام همچنان سنگین تر و قوی تر است 

یا شرایط تغییر کرده است؟
مواضــع جدیدی که شــکل می گیرد خصوصا از ســوی 
اروپایی ها برای تطویل اختاف اســت. به هر حال هر چالشی 
وقتی طولانی شــود، عوامل مخل حــل آن هم وارد و عوامل 
مثبت تضعیف می شــوند. معتقدم زمان حیاتی برای احیای 

برجام کشــته شــد. زمان حیاتی احیای برجام در همان بازه 
زمانی روی کار آمدن دولت بایدن و پیش از پایان دوره دولت 
پیشــین بود. همان زمان هم بارها گفتــم که امیدوارم برجام 
در همین دوره یا دســت کم در دوران انتقال دولت جدید به 
سرانجام برســد چرا که بعد از آن گرفتار چالش هایی جدی 
چون تیــم جدید مذاکره، نظریات جدید و ... خواهیم شــد. 
فرصت احیای برجام پایان یافت، طرفین آسیب دیدند و منافع 
هر دو ســوی مذاکره تامین نشد به ویژه منافع ملت ایران که 
در شرایط تحریم به ســر می برد. اگر بخش هایی از برجام با 
توافــق مقدماتی که برخی طرفین حتی از آن با عنوان توافق 
۹۰ درصدی یاد کردند، احیای می شد دولت جدید با دست پر 

می توانست بخش های دیگری را هم احیا کند.
علاوه بر این مشــکلات دیپلماتیک بین المللی،   
در چند روز گذشته افزایش تنش ها در منطقه شمال 
غرب کشور و با جمهوری آذربایجان شاهد بوده ایم. این 
تنش ها را چطور می بینید؟ واکنش های دیپلماتیک و 
نظامی ایران در این تنش ها چقدر مناسب و متناسب 
بوده اســت؟ پیش بینی می کنید این تنش ها دنباله دار 

شود؟
معتقدم ایران و آذربایجان در مسیر تنش زدایی قرار خواهند 
گرفت. مشــخصا آذری ها می دانند که نباید در این مسیر گام 
بردارند. این مناقشه نباید در تاریخ دو کشور شکل می گرفت 
اما شکل گرفت و سود آن هم نه نصیب جمهوری آذربایجان 
می شــود نه نصیب جمهوری اســامی ایران. عامل واسط و 
مخربی چون عربستان از این مناقشات سود می برد. در دنیای 
امروز همسایگان ماحظات امنیتی خود را نادیده نمی گیرند. 
آذربایجان این ماحظات را نادیده گرفته اســت. مانور نظامی 
ایران هم یک پیام روشن داشت و آن این است که هیچ توافق 
نظامی و امنیتی نمی تواند آسیب پذیری آذربایجان را جبران 
کند و عمق اســراتژیک ایران را نشــان داد. چند صد ادوات 
نظامی در طول ۲۴ ساعت به مرز رسید و حداقل در خاورمیانه 
چنین  نقل و انتقال نظامی مسبوق به سابقه نیست. ضمن این 
که اگر جمهوری آذربایجان در آینده پایگاه هایی را برای رژیم 
اســراییل ایجاد کند، حتما ایران در قالب اصل دفاع از خود از 
این حق برخوردار است که علیه این پایگاه های نظامی اقدام 
نظامی انجام دهد. جمهوری اسامی به هر حال طبق منشور 
ملل متحد نیز از این حق برخوردار است چون رژیم اسراییل 
سابقه جاسوسی و خرابکاری در ایران داشته بنابراین ایران از 
این حقانیت برخوردار است و می تواند اقدام نظامی هم انجام 

دهد. 
 فکر می کنید این که اسراییل، عربستان و حتی ترکیه 
حامیان جمهوری آذربایجان در این مناقشات هستند، 
باز هم به ســمت تنش زدایی پیش می رویم؟علاوه بر 
این شرایط افغانســتان، ارتباط ایران و عراق و سوریه 
خصوصا در حوزه تجاری، ارتباط با عربستان و ... شرایط 
متفاوتی را در منطقه ایجاد کرده اســت، به نظر شما 

چقدر این شرایط نگران کننده است؟
من مسائل را مرتبط با هم می دانم و معتقدم دنیای عرب 
به ســمت تنش زدایی با جمهوری اسامی پیش رفته است و 
درســت در شرایطی که ایران و دنیای عرب به ویژه عربستان 
به سمت تنش زدایی پیش م روند، در منطقه قفقاز تنشی اتفاق 
می افتد که به نظر من بی ارتباط به هم نیســتند. جریانی در 
خارج از ایران تاش می کنند ما همواره در شرایط تنش باشیم 
و مسوولان باید سیاســت های لازم برای این شرایط را اتخاذ 
کنند و سعی کنند این تنش ها را مرتفع کنند. البته معتقدم 
تنش های دو جانبه مرتبط با تنش های منطقه ای و تنش های 
منطقه ای مرتبط با تنش های بین المللی است. ابرتنش ایران 
برجام اســت. ایران باید این تنــش را مرتفع کند تا اقدامات 

ایذایی کوچک تبدیل به تنش نشود.
در دنیای امروز هیچ کشــوری از تنش استقبال نمی کند 
اما در کشــور ما خیلی از افراد غیر مسوول مشغول تنش زایی 
هستند. حتی در قضیه عربستان برخی افراد غیرمسوول باعث 
افتادن کشــور در دام تنش ها شــدند. تنش زدایی در خارج و 
توســعه در خارج باید دو کلیدواژه مهم دولت جدید باشد که 
اتفاقا با یکدیگر مرتبط هستند. متاسفانه هنوز در این مسیر 

حرکت جدی صورت نگرفته است. 

 پیام رهبر انقلاب اسلامی در پی حادثه مصیبت بار انفجار 
در مسجدی در استان قندوز افغانستان:

 مسئولان کشور همسایه و برادر افغانستان
  عاملان خونخوار این جنایت را مجازات کنند

در پی حادثه مصیبت بار انفجار در مســجدی در اســتان قندوز افغانستان 
و جان باختــن تعداد زیادی از مردم نمازگزار، آیــت الله خامنه ای در پیامی بر 
مجــازات عامان این جنایت بزرگ و جلوگیری از تکرار چنین فجایعی تأکید 

کردند.
در پیام رهبر انقاب اســامی آمده اســت: حادثه تلخ و مصیبت بار انفجار 
در مســجد منطقه خان آباد اســتان قندوز که بــه جان باختن جمع زیادی از 
مؤمنان نمازگزار انجامید، ما را داغدار کرد. از مســئولان کشــور همســایه و 
برادر افغانســتان جداً انتظار میرود که عامــان خونخوار این جنایت بزرگ را 
به مجازات برســانند و با تدابیر لازم از تکرار چنین فجایعی جلوگیری کنند. 
از خداوند متعال رحمت و علوّ درجه برای شهیدان این حادثه و شفای عاجل 
برای آســیب دیدگان و صبر و سکینه برای کســان و بازماندگان آنها مسألت 

میکنم.

پیام فرمانده معظم کل قوا
 به مناسبت هفته نیروی انتظامی

آیت الله خامنه ای در پیامی به مناســبت هفتــه نیروی انتظامی، این نیرو را 
از ســتونهای امنیت در کشــور خواندند و با تقدیر از کمک نیروی انتظامی به 
دســتگاههای متصدی خدمات مردمی از جمله در مقابلــه با کرونا، بر ارتقاء 

سطح خدمتگزاری و انجام وظیفه در این نیرو تأکید کردند.
درپیام فرمانده معظم کل قوا آمده اســت: نیروی انتظامی یکی از ستونهای 
استوار امنیت در کشور است. این نقش ارزشمند، در سالهای اخیر برجستگی 
بیشتری یافته است. همکاری و کمک به دستگاههای متصدی برخی خدمات 
مردمــی، ماننــد آنچه در تعامل با ســتاد ملی مقابله با کرونا دیده شــد، نیز 
جنبه ی دیگری از ارزشــهای این سازمان است. همه در نیرو  بویژه مسئولان 
و مدیــران- باید تاش کنند ســطح خدمتگــزاری و انجام وظیفــه را ارتقاء 
 دهنــد و با کارکرد خود، قدر نیــروی انتظامی را نیز در چشــم عموم مردم

 ارتقاء بخشند.

دبیرکل حزب مردم سالاري: 
وزارت خارجه، مذاکرات وین و گستاخي الهام علي اف 

و خشونت طالبان را فراموش نكند
مصطفی کواکبیان دبیرکل حزب مردم ســالاری در توئیتر نوشــت: وزارت  
خارجــه ما آنقدر گرفتاری دارد که بــرای پرداختن به موضوعات کم اهمیتی 
همچون ازسرگیری مذاکرات  وین فرصت ندارد! و نمی تواند نسبت به گستاخی 
الهام علی اف واکنش نشــان دهد یا اخراج  دایکندی ها ازخانه هایشــان ازسوی 
طالبان و یا کشــته و مجروح شــدن صدها شیعه مظلوم در نماز جمعه قندوز 

را محکوم نماید.

بنی صدر درگذشت
اولین رئیس جمهوری اسامی ایران در سن ۸۸ سالگی درگذشت.

به گزارش ایســنا به نقــل از منابع خبری، سیدابوالحســن بنی صدر  در 
بیمارستان سالپتریه پاریس درگذشت. وی متولد ۲ فروردین ۱۳۱۲ در استان 
همدان بود و پدرش سیدنصرالله بنی صدر از روحانیون بانفوذ همدان به حساب 

می آمد.
وی نخســتین رئیس جمهوری تاریخ ایران بود و ریاست شورای انقاب را 
نیز بر عهده داشــت، اما در ۳۱ خرداد ۱۳۶۰، با رأی مجلس شورای اسامی 
اســتیضاح و از مقام خود عزل شد. بنی صدر پس از خروج مخفیانه از ایران به 
همراه مسعود رجوی رهبر ســازمان مجاهدین خلق )منافقین( به دشمنی با 
جمهوری اسامی پرداخت، اما در سال ۱۳۶۲ به همراهی با رجوی پایان داد.
ابوالحســن بنی صدر پــس از یــک دوره طولانی بیماری در بیمارســتان 
ســالپتریه پاریس در ۸۸ سالگی درگذشت. نزدیکان وی تا کنون علت مرگ و 

بیماری او را اعام نکرده اند.

اخبار کوتاه

حشمت الله فلاحت پیشه، رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس در گفت و گو با »مردم سالاری« تشریح کرد

چهکسیازمناقشهایرانوآذربایجانسودمیبرد؟
به دولت آقای رئیسی این انتقاد مطرح است که موضوع برجام را به حالت تعلیق درآورده و اقدامی برای آن انجام نمی دهند

رئیس جمهور با اشــاره به گسترش واکسیناسیون در 
جامعه و تاثیر آن بر بهبود شــرایط از نظر کاهش شــمار 
مبتایــان و جان باختگان گفت: این موفقیت ها به معنای 
نادیده گرفتن و رعایت نکردن شــیوه نامه های بهداشــتی 
نیســت و عادی انگاری خطرناک است و می تواند زمینه را 

برای موج جدید بیماری فراهم کند.
به گزارش ایســنا، ســید ابراهیم رئیسی روز شنبه در 
جلســه ســتاد ملی مقابله با کرونا، تاکید کرد: رسانه های 
جمعی به ویژه صدا و سیما به اطاع رسانی دقیق و اقناعی 
دربــاره ضرورت واکسیناســیون ادامه دهنــد و همچنان 

توصیه به رعایت شــیوه نامه های بهداشــتی با جدیت در 
دســتور کار باشــد. رئیس جمهور از بزرگان صاحب نفوذ 
و صاحب تریبون در جوامع محلی و اســتان های مختلف 
کشور خواست مردم را به واکسیناسیون تشویق و ترغیب 

کنند.
رئیســی با اشــاره به ضرورت فعال شــدن کمیسیون 
نظارت بر اجرای مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: 
مصوبات ستاد باید به صورت دقیق و کامل اجرا شود و این 

نظارت شرط موفقیت است.
رئیــس جمهور همچنین بــا تبریک فرارســیدن ماه 

ربیــع الاول، گفت: در این ماه شــاهد افزایش جشــن ها 
و مراســم شــادی از سوی مردم هســتیم و لازم است از 
اجتماعــات غیرضرور پرهیــز، و یا در صــورت ضرورت 
برگزاری مراســم، شــیوه نامه های بهداشتی به طور کامل 
رعایت شــود. رئیســی در ادامه با تاکید بر ضرورت توجه 
علمی و پژوهشــی به افکار و ســخنان جدید و ایده ها و 
نظرات نو، و بســته نشــدن باب پژوهش در حوزه درمان 
کرونا گفت: طب ســنتی در زمینه مبــارزه با بیماری ها، 
ایده ها و نظراتی دارد که وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی می تواند آنها را بررســی و راســتی آزمایی کند. 

رئیس جمهــور در ادامه با بیان اینکه بایــد به تدریج به 
ســمت بازگشایی حضوری مدارس حرکت کنیم، گفت: با 
گسترش و تکمیل واکسیناسیون شاهد آموزش حضوری 

در مدارس خواهیم بود.
رئیســی همچنین با تاکید بر ضرورت حضور منظم و 
کامل کارمندان در ادارات برای پاســخگویی و انجام امور 
مردم، گفت: طبق جدول رنگ بندی شــهرها و با توجه به 
بهبود شــرایط با گسترش واکسیناسیون، حضور کارکنان 
در ادارات بــه صورت کامل و در ســاعت مقرر ضروری و 

لازم است.

معاون اول قوه قضائیه بر ضرورت توجه به تکالیف مقرر در 
سند تحول تاکید کرد.

به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضائیه، آیین معارفه معاون 
مالی، پشتیبانی و عمرانی قوه قضائیه با حضور حجت الاسام 
والمسلمین مصدق معاون اول قوه قضائیه و برخی مسئولان 

قضایی برگزار شد.
در این آیین ضمن قدردانی از محمدحسین فروزان  مهر، 
ابراهیم شــاهرخیان مدیرکل بازرسی استان تهران با حکم 
ریاست دستگاه قضا به عنوان معاون مالی، پشتیبانی و عمرانی 

قوه قضائیه معارفه شد.
حجت الاسام والمسلمین مصدق در ابتدای این آیین با 
بیان اینکه زمان بسیار با سرعت در حال سپری شدن است، 
گفت: کسانی در این عرصه موفق هستند که بتوانند از عمر و 

لحظات خود استفاده کنند. 

معاون اول قوه قضائیه خاطرنشان کرد: این توفیق نصیب 
شــماها و ما که به عنوان کارگزار در نظام مقدس جمهوری 
اسامی تاش می کنیم، شده است. خواسته های مردم از شما 
کارگزاران، از نعمت های خداوند اســت که نصیب شما شده 

است و نباید خسته شد. 
مصدق در ادامه تصریح کرد: قاضی، مدیردفتر و منشــی 
شعبه و همه ما باید محاسبه کوچکی با خود انجام دهیم که 

چه مشکلی از مردم را حل کرده ایم.
معــاون اول قوه قضائیه عنوان کرد: افتخار ما آن اســت 
برخی از قضات تا پاســی از شــب پرونده را به خانه می برند 
و رای می دهند. این وظیفه اصلی ماســت که ارباب رجوع را 
به عنوان ارباب تلقی کنیم و فرقی نمی کند که متهم، شاکی 

و مطلع باشد.
وی خاطرنشــان کرد: ارباب رجوع یعنی صحبت با کسی 

که، ولی نعمت ماست. مردم، ولی نعمت کارگزاران هستند و 
اساسا کارگزاران آمده اند که برای مردم خدمت کنند.

وی در بخش دیگری از ســخنان خود بیان کرد: در این 
جلســه جمع شــده ایم که از مدیری از مدیران قوه قضائیه 
تکریم کنیم که در طول این دو ســال و اندی زحمات بسیار 
کشــیدند. مهندس فروزان مهر با همکاران خود واقعا تاش 
کردند که معاونت مالی پشتیبانی و عمرانی قوه را نظام مند 

کنند و این کار را انجام دادند.
معــاون اول قوه قضائیه اظهار کــرد: یکی از معاونت های 
بســیار مهم و اثرگذار قوه قضائیه به ویژه در این مقطع، این 
معاونت است و آقای فروزان مهر زحمات زیادی کشیدند که 
از ایشان و همکاران وی تشکر می کنم و آرزوی موفقیت برای 

ایشان در سمت جدید در سازمان برنامه و بودجه دارم.
مصدق گفت: امروز به جای ایشان مدیری دیگر از مدیران 

قوه قضائیه معرفی می شوند و امیدواریم همچنان مثل سابق 
موفق باشــند. معاون اول قوه قضائیه خاطرنشان کرد: برای 
انتخاب مدیران مجموعه با افراد مختلف مشورت می کنیم و 
شاید برای انتخاب معاون مالی و پشتیبانی بیش از ۲۰ گزینه 
مطرح و معرفی شده بود و پس از انجام بررسی ها در نهایت 
با مشورت ریاست قوه قضائیه، روز چهارشنبه به این نتیجه 
رسیدیم که آقای شاهرخیان سکان هدایت را بر عهده گیرند.

ضرورت توجه به تکالیف مقرر در سند تحول در رابطه با 
موضوعات مرتبط با این معاونت، ضرورت توجه به محورهای 
شش گانه مندرج در حکم ریاست قوه، ضرورت برنامه ریزی 
در راستای اجرای تکالیف قانونی این معاونت به صورت روشن 
و هدفمند و ذکر زمان مشــخص برای اجرای این برنامه ها، 
همکاری با سایر معاونت ها از مهم ترین انتظارات معاون اول 
قوه قضائیه از معاون مالی، پشتیبانی و عمرانی قوه قضائیه بود.

دادستان عمومی و انقاب تهران نمایندگان 
دســتگاه های اجرایــی را در خصوص وظایف 
قانونی آنــان در حوزه هوا را مورد ســؤال قرار 
داد و پس از شــنیدن گزارش عملکرد آنها در 
اجــرای قانون هوای پاک، بر افزایش هماهنگی 

بین بخشی تأکید کرد.
به گزارش ایســنا به نقــل از روابط عمومی 
دادســرای عمومی و انقــاب تهران،دکتر علی 
القاصی در جلســه شناخت آسیب ها، خلأها و 
موانع پیشــروی اجرای قانون هوای پاک که به 
میزبانی دادســتانی تهران برگزار شد؛ در جمع 

مدیــران و نمایندگان دســتگاههای مرتبط با 
اجرای قانون هوای پــاک اظهار کرد: خروجی 
اجــرای قانون هوای پاک، صیانت از ســامت 
جامعه و پیشــگیری از آلودگی هوا و تأثیرات 
مخرب آن بر صنعت و تولید کشــور اســت و 
دادســتانی در قبال حقوق عامــه و مطالبات 
عمومی جامعه در این حوزه مســئول اســت و 

پیگیری می کند.

وی افزود: قانون هوای پاک، وظایف، تکالیف 
و ماموریت های دستگاه های متولی و مسئول 
در این حوزه را به طور مشــخص تعیین کرده 
است که اگر این مأموریت ها، وظایف و تکالیف 
قانونی در بازه زمانی مقرر اجرا می شــد، شاهد 

وضعیت نامطلوب آلودگی هوا نبودیم.
این مقام قضایی با بیان اینکه بحث پیرامون 
تکالیــف و وظایف در قالب تــرک فعل و ترک 

مسئولیت هاســت؛ تأکید کرد: اگر هماهنگی 
کامل بین دســتگاه ها ایجاد نشود، نمی توان 

بحران آلودگی هوا را مدیریت کرد.
القاصی با اشــاره به اینکــه در همین رابطه 
پرونده ای در دادسرای کارکنان دولت در دست 
رسیدگی اســت؛ اضافه کرد: مبنای این پرونده 
تحقیق و تفحص مجلس و گزارش کمیسیون 
اصل ۹۰ است و در همین راستا بر اساس شرح 

وظایف قانونی، از دستگاه ها استعاماتی صورت 
گرفته و پاســخ هایی واصل شده که حاکی از 
آن اســت که بخش عمده ای از وظایف انجام 

نشده است.
وی یــادآور شــد: عــدم انجــام وظایف با 
توجیهاتی همراه اســت؛ اما آنچه حائز اهمیت 
اســت هماهنگی و هم افزایی دســتگاه های 
مســئول برای اجرایی کردن این قانون اســت 
که باید منسجم شــود تا خروجی متناسب با 
مطالبات عمومی و نیازهای روز جامعه داشــته 

باشد.

رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

طبق جدول رنگ بندی، حضور منظم و کامل کارکنان ادارات در محل کار ضروری است

تاکید معاون اول قوه قضائیه بر ضرورت توجه به تكالیف مقرر در سند تحول قضایی

راه اندازی کارگروه پیگیری آلودگی هوا در دادستانی تهران

چه کسی انقلابی است؟ 
هیچ نامی بی حقیقت دیده ای

یا ز گاف و لام گل، گل چیده ای
اسم خواندی، رو مسمی را بجوی

مه به بالادان، نه اندر آب جو
 بعد از تشکیل مجلس یازدهم و پس  از آن 
استقرار دولت ســیزدهم که به ظاهر، مجلس و دولت، یکدست و همسو گردید، از 
برخی زبان ها چنین اطاق شد که مجلس و دولت انقابی، بدون آن که به مسمای 
چنین اســم و اطاقی توجه شود. الفاظ در کنار هم چیده شده ای از نوع شعارهای 
معمول که بعد از چهار دهه هنوز هم بر بعضی زبان ها جاری است. اذهانی که هنوز 
به شــعارهای آغازین انقاب باور دارند. شعارهایی که از نظر خردورزی قابل  تأمل 
اســت چرا که این شعارها می بایست همراه با شعور و باورمندی عقانی، به ظهور 
می پیوست و عملیاتی می شد. و اگر نشد باید آسیب شناسی کرد و عقب افتاده ها با 
نیروی تعقل به مرز رساند و اهل غلو را هم به مرز معقول بازگرداند و الفاظ شان را به 
کمک تعقل و واقعیت ها پیرایش کرد بویژه آن که اسام برخاف پندار مادی گرایان، 
دین واقعیت هاست و مبنای آن همان حکم معروف توافق و همسویی عقل و شرع 
است. اما لفظی و عنوانی که بر این دو قوه اطاق شد قابل بحث و تامل است چون 
نزدیک به ۴۳ سال از استقرار حکومت و حاکمیت انقابی می گذرد و نتایج حاصل 
از آن ده دوره مجلس و دوازده دوره، استقرار دولت بوده است؛ حال اگر اکنون فقط 
به این مجلس و دولت کنونی عنوان انقابی بدهیم، به معنی نفی همه  آن دوره های 
قوه قانون گذاری و اجرایی کشــور است. از طرفی، تمامی کسانی که در این دو قوه 
مسئولیت دارند، محصول آن انقاب و پرورده های مشی آن مجالس و دولت هاست 
پس چنانچه آن ها انقابی نبوده اند چه تضمینی اســت که این ها باشند؟ وانگهی، 
انقاب به  معنای تحول بنیادی است از آنچه باید باشد و نیست و از آنچه نباید باشد و 
هست از آن گذشته، آن نسلی که انقاب کرد به دلایلی بسیار نمی تواند انقاب کند 
چون هر کنشی، طغیان علیه خود است و عدم باور بدان چه تاکنون باور داشته ایم.

بنابراین، با پرهیز از شــعارهای غیرمنطقی و غیر اســتدلالی این چنینی، باید 
بنشــینیم و صغرا کبرای منطقی بچینیم و کاه خودمــان را قاضی کنیم و بر دو 
امر تعقل و اصاح متکی باشــیم و با تعمق و تأمل از آنچه گفته ایم اگر قرار اســت 
عدول کنیم، درنگ جایز نیست و اگر بنا بر آن است که به آن شعارها وفادار بمانیم، 
پس در راه حصول به نتیجه، تســامح را جایز ندانیــم. و به یاد بیاوریم که یکی از 
شــعارها، تکیه بر مردم بود نه به خواســت ورای فردی چرا که قرار بر این بود که 
مردم، ولی نعمت باشند و دیگر،  شعار نه شرقی نه غربی بود و درعین حال مراوده و 
تعامل با ملت ها و دولت ها براساس سامان دهی به مصالح نظام و منافع ملی، کاری 
که کشورهای توسعه یافته، وجهه ی همت خود قرار داده اند و اگر در جایی، امتیازی 
می دهند بر اساس روابط برد- برد، در جای دیگر، امتیاز می گیرند. این، رمز موفقیت 
آنهاســت و با این سیاست، کارت بازی سیاســی خود را، خود در دست دارند و به 
بیانی، »اســم و مسمای آن ها متوازن اســت.« نتیجه آن که به صاح حال و آینده  
ماســت که به جای احساسات و نفی آنچه تاکنون کاشته و برداشته ایم و طرد دیگر 
اندیشان، دیگر اندیشانی که در دوستداری انقاب و مصالح کشور، از سابقون بوده اند 
و کم فروشی نکرده اند، از آنچه نمی دانیم به یاری بطلبیم و به قول آن مرحوم، »ید 
واحده« باشــیم و به وفاق ملی روی بیاوریم و آنانی که از گذشته  افتخارآمیز ایران 
عزیز و فرهنگ و مدنیت چندهزارساله  این ملت متمدن بی خبرند از گفتن گزافه باز 
داریم و حداقل از آن ها بخواهیم تا کتاب »خدمات متقابل ایران و اسام« را بخوانند 
و یادشان بدهیم که عایق و عقاید فردی را برای خودشان نگه دارند و اجازه ندهیم 
افراد هیجان زده که هنوز در حال وهوای دوران کودکی مانده اند در مســند و مصدر 
امور قرار بگیرند. درعوض تمهیدی بیندیشــیم تا تمامی سرمایه های تأثیرگذار و 
جریان ساز انسانی اعم از همه ی سایق، نحله ها و قبایل و نیز ادوار رؤسای جمهوری، 
وزیــران، نمایندگان ادوار مجلس و همه ی اهل نظر و متفکران گردهم آیند و برای 
معضات حال و مشــکات آتی کشور، تدبیری بیندیشند و مصالح کشور را بر هر 
مصلحت دیگری ترجیح دهند تا ایران در جایگاهی که شایسته ی آن است در تمامی 
زمینه ها برســد و به هوش باشیم که موافقان با ملک و ملت باید گرد هم بیایند نه 
آنان که مؤید فرد و ســلیقه ی خاصی اند. در این راه، ایرانیان خدوم و دلسوخته ی 
خارج از کشور می توانند همراهان بسیار خوب و صدیقی باشند، مردمی که به اندازه  

ما در ایران، سهم دارند.

سرمقاله

منصور فرزامی  


